



ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា

ជាតិ សាសនា ព្រះមហាក្សត្រ

ច្បាប់

ស្តីពី

មូលបត្ររដ្ឋ



ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ

ឆ្នាំ ២០០៧



ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
ជាតិ សាសនា ព្រះមហាក្សត្រ

ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និង ហិរញ្ញវត្ថុ

លេខ.....សហវ.....

អ វ រ ម្ព ក ថ ៗ

ក្នុងទិសដៅអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឱ្យស៊ីជម្រៅ ដើម្បីជម្រុញ និងគាំទ្រដល់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព និងក្នុងទិសដៅរួមចំណែកដល់ការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ចជាតិ រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបានដាក់ចេញនូវ «ចក្ខុវិស័យ និងផែនការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុសំរាប់ ឆ្នាំ ២០០១-២០១០» ហើយដែលត្រូវបានធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មទៅជា «យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ឆ្នាំ ២០០៦-២០១៥»។ នៅក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រនេះ ការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យមូលបត្ររដ្ឋ និងមូលបត្រមហាជន (ឡាប់ស្តីពី ការងារផ្ទាល់ និងជំនួយប្រវត្តិសាស្ត្ររបស់ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា) គឺជាការដ្ឋានថ្មីមួយជាប្រវត្តិសាស្ត្ររបស់ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។ ការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យមូលបត្រ ត្រូវចាប់ផ្តើមចេញពីជំហានដំបូងគឺ ការកសាងមូលដ្ឋានច្បាប់ និងបទប្បញ្ញត្តិអោយរឹងមាំ និងគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ ។ សេចក្តីព្រាងច្បាប់ស្តីពី «មូលបត្ររដ្ឋ» ត្រូវបានរៀបចំឡើងដោយក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ដែលជាសេនាធិការរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ក្នុងក្របខ័ណ្ឌកសាងមូលដ្ឋានច្បាប់ និងបទប្បញ្ញត្តិ សំរាប់ការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យមូលបត្រ ពិសេសមូលបត្ររដ្ឋ ។ ការរៀបចំសេចក្តីព្រាងច្បាប់នេះ បានប្រព្រឹត្តិទៅដោយឆ្លងកាត់ការពិភាក្សាពិគ្រោះយោបល់ជាច្រើនលើកច្រើនសារជាមួយក្រសួង និងស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ ជាមួយដៃគូអភិវឌ្ឍន៍មកពីផ្នែកឯកជន និងដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ផ្លូវការ ក្នុងនោះមានធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី (ADB) ជាដើម ព្រមទាំងបានដកស្រង់នូវបទពិសោធន៍ និងវិធានល្អៗពីបណ្តាប្រទេសនានា ជាពិសេសប្រទេសនៅអាស៊ាន ។

ច្បាប់ស្តីពី «មូលបត្ររដ្ឋ» នេះ ត្រូវបានប្រកាសអោយប្រើដោយ ព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/០១០៧/០០១ ចុះថ្ងៃទី ១០ ខែ មករា ឆ្នាំ ២០០៧ ។

ច្បាប់នេះ អនុញ្ញាតអោយរាជរដ្ឋាភិបាល ដែលតំណាងដោយក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ អាចធ្វើការបោះផ្សាយលក់មូលបត្ររដ្ឋជាសាធារណៈ ទៅតាមនីតិវិធីច្បាប់ ដើម្បីរៀបចំមូលធន សំរាប់យកទៅធ្វើហិរញ្ញប្បទានគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍ហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធនានា ឬក្នុងវិស័យគន្លឹះណាមួយ ដែលគំរោងទាំងនេះផ្តល់មកវិញនូវផលចំណូលដោយផ្ទាល់ ឬដោយប្រយោលដល់ សេដ្ឋកិច្ចជាតិ និងសង្គម ។

នៅក្នុងការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យមូលបត្រ អាទិភាពជាចំបង គឺមិនត្រឹមតែផ្ដោតការយកចិត្តទុកដាក់ លើការអភិវឌ្ឍក្របខ័ណ្ឌច្បាប់ និងបទប្បញ្ញត្តិប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែការផ្សព្វផ្សាយច្បាប់ឱ្យដល់គ្រប់ មជ្ឈដ្ឋានពាក់ព័ន្ធ ឱ្យបានយល់ដឹងក៏ជាអាទិភាពដ៏សំខាន់ចំពោះមុខផងដែរ ។ ដោយឈរលើទស្សនៈនេះ ទើបក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ធ្វើការបោះពុម្ពផ្សាយជាសាធារណៈនូវច្បាប់ស្តីពី «**មូលបត្ររដ្ឋ**» ។

នៅខណៈដែលច្បាប់ត្រូវបានយល់ដឹងជ្រួតជ្រាបទូលំទូលាយ ដល់សាធារណជនគ្រប់ ស្រទាប់វណ្ណៈ ពេលនោះការអនុវត្តច្បាប់ដោយមានការចូលរួមពីសាធារណជន ដែលយល់ដឹងពី ច្បាប់នឹងជម្រុញអោយការអភិវឌ្ឍវិស័យមូលបត្រ ប្រព្រឹត្តទៅប្រកបដោយសង្គតិភាព ។

ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ សង្ឃឹមយ៉ាងមុតមាំថា ច្បាប់ស្តីពី «**មូលបត្ររដ្ឋ**» ដែលបោះ- ពុម្ពផ្សាយនៅពេលនេះ នឹងក្លាយជាឧបករណ៍ដ៏មានប្រយោជន៍ ដល់អនាគតអ្នកចូលរួមប្រឡូកក្នុងវិស័យ មូលបត្រ ក៏ដូចមជ្ឈដ្ឋានអាការដេមិក និងសាធារណជនទូទៅ ដែលមានបំណងចង់យល់ចង់ដឹង ឱ្យបានស៊ីជម្រៅអំពីគោលការណ៍ច្បាប់សំខាន់ៗពាក់ព័ន្ធនឹងមូលបត្ររដ្ឋ ។

ក្នុងការអនុវត្តច្បាប់នេះ ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ តែងតែគិតគូរដល់ (មានអារម្មណ៍ ជាប់) ពីភាពចាំបាច់ដែលត្រូវតែកសាងភាពប្រណាំងប្រជែងរបស់កម្ពុជា ក្នុងបរិការណ៍នៃសកល- ភារូបនីយកម្ម ។ យ៉ាងណាមិញ មូលបត្ររដ្ឋដែលស្ថិតក្នុងផ្នែកមួយនៃជ្រុងគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុ សាធារណៈ- ជាតិ គឺត្រូវស្វែងរកប្រភពធនធានហិរញ្ញវត្ថុពី ហិរញ្ញវត្ថុឯកជន- ជាតិ ពីហិរញ្ញវត្ថុ ឯកជន- អន្តរជាតិ និងពីហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ- អន្តរជាតិ ។ ប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ- ជាតិ មួយល្អ មានទំនុកចិត្ត និងមានកំរិតស្តង់ដារអន្តរជាតិ ដែលក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ កំពុងតែខិតខំកសាងឡើងក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការដ្ឋាន **កម្មវិធីកែទម្រង់ការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ ឆ្នាំ ២០០៥- ២០១៥** (Public Financial Management Reform Program-PFM) នឹងជម្រុញ អោយមូលបត្ររដ្ឋដណ្តើមបាននូវភាពប្រណាំងប្រជែងនៅលើវិស័យមូលបត្រ ពោលគឺ កៀរគរធន- ធានហិរញ្ញវត្ថុ ក្នុងតម្លៃអត្រាការប្រាក់ទាប និងមានអតិថិជនគាំទ្រច្រើន។

រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី ០៧ ខែ កញ្ញា ឆ្នាំ ២០០៧

លោកជំទាវ
រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ

គាត ឈន់

អំពីកិច្ចដំណើរការកសាង
សេចក្តីប្រកាសច្បាប់ស្តីពី «មូលបត្ររដ្ឋ»

ក. សេចក្តីប្រកាសច្បាប់នេះត្រូវបានពិនិត្យ និងកែសម្រួលដោយ:

១. ឯកឧត្តម **គាត ឈន់** ទេសរដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រី ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
២. ឯកឧត្តម **បណ្ឌិត អូន ព័ន្ធមុនីរ័ត្ន** រដ្ឋលេខាធិការ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ និង
ជាប្រធានឧត្តមក្រុមប្រឹក្សាសេដ្ឋកិច្ចជាតិ
៣. ឯកឧត្តម **អ៊ុក រ៉ាប៊ុន** រដ្ឋលេខាធិការ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
៤. ឯកឧត្តម **ជាំ ម៉េងឈាន** រដ្ឋលេខាធិការ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
៥. ឯកឧត្តម **បណ្ឌិត ហង់ ជួនណារ៉ុន** អគ្គលេខាធិការ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ

ខ. សមាសភាពនៃក្រុមការងារពាក់ព័ន្ធសេចក្តីប្រកាសច្បាប់:

១. លោក **ម៉ី ចាន់** ប្រធាននាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
២. បណ្ឌិត **មុន្នី ធានកុសល** អនុប្រធានទី ១ នាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ នៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច
និងហិរញ្ញវត្ថុ
៣. លោក **កេវ ថាច** ប្រធានការិយាល័យទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុ នៃនាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ
៤. លោក **រ៉ឹង ចន្ទា** អនុប្រធានការិយាល័យទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុ នៃនាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ
៥. បណ្ឌិត **ហួត តុំ** អនុប្រធានការិយាល័យទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុ នៃនាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ
៦. លោក **ចារឹ សុទ្ធី** មន្ត្រីជំនាញការិយាល័យទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុ នៃនាយកដ្ឋានឧស្សាហកម្មហិរញ្ញវត្ថុ

គ. អំពីការអនុម័តសេចក្តីប្រកាសច្បាប់

- សេចក្តីប្រកាសច្បាប់នេះត្រូវបានអនុម័តដោយអង្គប្រជុំគណៈរដ្ឋមន្ត្រី ក្រោមអធិបតីភាពដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ របស់
សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន នាយករដ្ឋមន្ត្រី នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា នៅថ្ងៃទី១៦
ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០០៦
- សេចក្តីប្រកាសច្បាប់នេះត្រូវបានអនុម័តដោយរដ្ឋសភានៅថ្ងៃទី ៣០ ខែ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ ២០០៦
- អត្ថបទច្បាប់នេះ ត្រូវបានព្រឹទ្ធសភា ពិនិត្យ និងយល់ព្រមស្របតាមទម្រង់ និងគតិច្បាប់ នៅថ្ងៃទី ២៥
ខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ២០០៦
- ច្បាប់នេះ ត្រូវបានប្រកាសអោយប្រើប្រាស់ដោយ ព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/០១០៧/០០១
ចុះថ្ងៃទី ១០ ខែ មករា ឆ្នាំ ២០០៧ ។



**ព្រះរាជក្រម
យើង**

នស/រកម/០១០៧/០០១

**ព្រះករុណាព្រះបាទសម្តេចព្រះបរមនាថ នរោត្តម សីហមុនី
សមានភូមិជាតិសាសនា រក្ខតខត្តិយា ខេមរារដ្ឋរាស្ត្រ ពុទ្ធិន្ទ្រាធរាមហាក្សត្រ
ខេមរាជនា សមូហោភាស កម្ពុជឯករាជរដ្ឋបូរណសន្តិ សុភមង្គលា សិរីវិបុលា
ខេមរាស្រីពិរាស្ត្រ ព្រះចៅក្រុងកម្ពុជាធិបតី**

- បានទ្រង់យល់ រដ្ឋធម្មនុញ្ញនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
- បានទ្រង់យល់ ព្រះរាជក្រឹត្យលេខ នស/រកត/០៧០៤/១២៤ ចុះថ្ងៃទី១៥ ខែកក្កដា ឆ្នាំ ២០០៤ ស្តីពីការតែងតាំងរាជរដ្ឋាភិបាលនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
- បានទ្រង់យល់ ព្រះរាជក្រមលេខ ០២/នស/៩៤ ចុះថ្ងៃទី២០ ខែកក្កដា ឆ្នាំ១៩៩៤ ដែលប្រកាសឱ្យប្រើច្បាប់ស្តីការរៀបចំនិងការប្រព្រឹត្តទៅនៃគណៈរដ្ឋមន្ត្រី
- បានទ្រង់យល់ ព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/០១៩៦/១៨ ចុះថ្ងៃទី ២៤ ខែ មករា ឆ្នាំ១៩៩៦ ដែលប្រកាសឱ្យប្រើច្បាប់ស្តីពីការបង្កើតក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
- បានទ្រង់យល់ សេចក្តីក្រាបបង្គំទូលថ្វាយរបស់សម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃរាជរដ្ឋាភិបាល កម្ពុជា និងរដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ

ប្រកាសឱ្យប្រើ

ច្បាប់ស្តីពីមូលបត្ររដ្ឋ ដែលរដ្ឋសភាបានអនុម័តកាលពីថ្ងៃទី៣០ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ ២០០៦ នាសម័យប្រជុំរដ្ឋសភាលើកទី៥ នីតិកាលទី៣ និងដែលព្រឹទ្ធសភាបានយល់ ស្របតាមទម្រង់ និងគតិវិធីនៃច្បាប់នេះទាំងស្រុង ដោយគ្មានការកែប្រែអ្វីឡើយ កាលពីថ្ងៃ ទី២៥ ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០០៦ នាសម័យប្រជុំពេញអង្គព្រឹទ្ធសភាលើកទី២ នីតិកាលទី២ ហើយ ដែលមានសេចក្តីទាំងស្រុងដូចតទៅនេះ :

ច្បាប់

ស្តីពី

មូលបត្រានុញ្ញ

ជំពូកទី ១
បទប្បញ្ញត្តិទូទៅ

មាត្រា ១.-

ច្បាប់នេះមានគោលបំណងផ្តល់នូវក្របខ័ណ្ឌមួយសម្រាប់ការបោះផ្សាយ និង ការគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ដើម្បីធានាថាកាតព្វកិច្ចទូទាត់សងចំពោះតម្រូវការហិរញ្ញប្បទានរបស់រដ្ឋ ត្រូវចំណាយក្នុងតម្លៃមួយដែលទាបបំផុត សម្រាប់មូលបត្ររយៈពេលមធ្យម ឬ វែង ហើយត្រូវសម្របទៅតាមកម្រិតហានិភ័យដែលអាចកើតមានឡើង និងដើម្បីចូលរួមក្នុងការអភិវឌ្ឍន៍ទីផ្សារមូលបត្រ នៅក្នុងព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។

មាត្រា ២.-

និយមន័យនៃពាក្យបច្ចេកទេសដែលប្រើប្រាស់ក្នុងច្បាប់នេះ មានដូចខាងក្រោម :

១-មូលបត្ររដ្ឋ សំដៅដល់ប័ណ្ណ សញ្ញាប័ណ្ណ និងឧបករណ៍ហិរញ្ញវត្ថុផ្សេងៗ

ទៀតដែលបញ្ជាក់ពីការទទួលស្គាល់បំណុល ដែលបានបោះផ្សាយក្នុងនាមរាជរដ្ឋាភិបាលនៅក្រោមច្បាប់នេះ រួមមាន:

- ក-ប័ណ្ណរតនាគារដែលមានឥណ្ឌប្រតិទានតិចជាងមួយឆ្នាំ។
- ខ-សញ្ញាប័ណ្ណរតនាគារដែលមានឥណ្ឌប្រតិទានចាប់ពីមួយឆ្នាំឡើងទៅ។
- គ-សញ្ញាប័ណ្ណដែលផលចំណូលផ្សារភ្ជាប់នឹងអត្រាអតិផរណា ឬ អត្រាប្តូរប្រាក់ ឬ អត្រាផ្សេងៗ។
- ឃ-មូលបត្ររដ្ឋដែលមិនអាចជួញដូរបាននៅលើទីផ្សារ។
- ង-មូលបត្ររដ្ឋផ្សេងៗដទៃទៀត។

មូលបត្ររដ្ឋទាំងអស់ខាងលើនេះ មិនរួមបញ្ចូលនូវមូលបត្រ ដែលបោះផ្សាយដោយអាជ្ញាធរខេត្ត-ក្រុង និង សហគ្រាសសាធារណៈ ឬ ការសុំខ្ចីផ្សេងៗរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលដែលមិនស្របទៅនឹងច្បាប់នេះទេ ។

២-មូលបត្ររដ្ឋមិនអាចជួញដូរបាន សំដៅដល់មូលបត្រទាំងឡាយណាដែលត្រូវសងទៅឱ្យអ្នកកាន់កាប់មូលបត្រដែលបានចុះបញ្ជី ឬ សន្តតិជនពេញសិទ្ធិតាមលក្ខខណ្ឌរបស់មូលបត្រនោះ ដោយស្របទៅតាមវិសាលភាព និង ការកំណត់របស់ប្រកាសដែលដាក់ឱ្យអនុវត្តដោយរដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ។ អ្នកកាន់កាប់មូលបត្រ ឬ សន្តតិជនពេញសិទ្ធិមានសិទ្ធិស្នើសុំការទូទាត់សងមុនឥណ្ឌាប្រតិទាន ទៅតាមលក្ខខណ្ឌនៃមូលបត្រទាំងនោះ។

៣-វិញ្ញាបនបត្រមូលបត្ររដ្ឋ សំដៅដល់ឧបករណ៍ហិរញ្ញវត្ថុជាលាយលក្ខណ៍អក្សរ ដោយមានការធានានូវការបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់ពេញលេញពីរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ដោយមានចែងអំពីរយៈពេល លក្ខខណ្ឌ និង កាតព្វកិច្ចផ្សេងៗទៀតរបស់មូលបត្រនោះ។

៤-គណនី សំដៅដល់គណនីទូទៅ និង គណនីពិសេសរបស់រតនាគារជាតិ ដូចមានចែងនៅក្នុងច្បាប់ស្តីអំពីប្រព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុ ដែលត្រូវបានប្រកាសឱ្យប្រើតាមព្រះរាជក្រមលេខ ០១ ន.ស. ចុះថ្ងៃទី ២៨ ខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៩៣ និង គណនីពិសេសផ្សេងទៀតដែលបានបង្កើតដោយច្បាប់នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។

៥-សន្តតិជន សំដៅដល់ជនដែលទទួលបន្ទុកនូវសិទ្ធិ និងករណីកិច្ចរបស់មតកជនតាមរយៈសន្តតិកម្ម។

៦-សន្តតិកម្ម សំដៅដល់ការផ្ទេរសិទ្ធិ និងករណីកិច្ចរបស់មតកជនម្នាក់ ឬ ច្រើននាក់តាមឆន្ទៈ ឬ តាមច្បាប់។

៧-មូលនិធិផ្សេងៗ សំដៅដល់មូលនិធិពិសេស ដែលបង្កើតដោយច្បាប់នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។ មូលនិធិនេះ ត្រូវប្រើប្រាស់សម្រាប់ប្រតិបត្តិការមួយជាក់លាក់ក្នុងគោលបំណងច្បាស់លាស់ ហើយប្រតិបត្តិការនៃមូលនិធិនេះ មិនពាក់ព័ន្ធនឹងថវិកាចំណូល-ចំណាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដែលស្ថិតនៅក្រោមច្បាប់ស្តីអំពីប្រព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុ ដែលត្រូវបានប្រកាសឱ្យប្រើតាមព្រះរាជក្រមលេខ ០១ ន.ស. ចុះថ្ងៃទី ២៨ ខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៩៣ នោះទេ លើកលែងតែមូលនិធិគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋ ហៅកាត់ថា **ម.គ.ម.រ.** ដែលមានចែងក្នុងមាត្រា ៧ នៃច្បាប់នេះ។

៨-មូលនិធិគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋ (ម.គ.ម.រ.) សំដៅដល់ប្រាក់ដែលផ្តល់ឱ្យ

ដោយរាជរដ្ឋាភិបាល និង ប្រាក់ដែលបានមកពីស្ថាប័នឯកជន និង សាធារណៈតាមរយៈ ការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋ ប្រាក់នេះត្រូវបានប្រើប្រាស់សម្រាប់កិច្ចការទូទាត់សងប្រាក់ដើម និង ការប្រាក់នៃមូលបត្ររដ្ឋទាំងឡាយណាដែលបានបោះផ្សាយរួច។ មូលនិធិនេះ មិនមែនជា មូលនិធិដែលបង្កើតឡើងក្នុងគោលដៅមនុស្សធម៌នោះទេ។

៩-ប្រធានស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាល សំដៅដល់ថ្នាក់ដឹកនាំក្រសួងនានា និងថ្នាក់ ដឹកនាំនៃស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាលផ្សេងទៀតដែលទទួលបានសិទ្ធិស្របច្បាប់ និងមានតួនាទី ស្មើក្រសួងនានា។

១០-ឥណទានប្រតិទាន សំដៅដល់កាលបរិច្ឆេទមូលបត្រត្រូវដល់កាលកំណត់សង។

១១-រដ្ឋមន្ត្រី សំដៅដល់រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ។

១២-ច្បាប់ធនាគារជាតិ សំដៅដល់ច្បាប់ស្តីពីការរៀបចំ និង ការប្រព្រឹត្តទៅនៃ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាដែលប្រកាសឱ្យប្រើដោយព្រះរាជក្រមលេខ ន.ស./រ.ក.ម./០១៩៦/២៧ ចុះថ្ងៃទី ២៦ ខែ មករា ឆ្នាំ ១៩៩៦។

១៣-ក្រសួង សំដៅដល់ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ។

ជំពូកទី ២

ការបោះផ្សាយ និង ការដាក់លក់មូលបត្ររដ្ឋ

មាត្រា ៣.-

ការបោះផ្សាយ និង ការដាក់លក់មូលបត្ររដ្ឋ ត្រូវអនុវត្តដូចខាងក្រោម៖

ក-មានតែរដ្ឋមន្ត្រីម្នាក់ប៉ុណ្ណោះ ដែលអាចបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋក្នុងក្របខ័ណ្ឌ ចំណាយនៃ **ម.គ.ម.រ.** ដូចមានចែងក្នុងមាត្រា ៧ នៃច្បាប់នេះ ។ រដ្ឋមន្ត្រីអាចទិញ ទូទាត់ សង និង ផ្តល់ប្រាក់វិញនូវរាល់មូលបត្ររដ្ឋដែលដល់ ឬ មិនទាន់ដល់ឥណទាន។ ប្រាក់ដើម និង ការប្រាក់នៃមូលបត្ររដ្ឋត្រូវបានធានាដោយគ្មានលក្ខខណ្ឌពីរាជរដ្ឋាភិបាល។

ខ-រតនាគារជាតិ និងនាយកដ្ឋានពាក់ព័ន្ធ ដែលស្ថិតនៅក្រោមការដឹកនាំរបស់ រដ្ឋមន្ត្រី ត្រូវទទួលបន្ទុករាល់កិច្ចការពាក់ព័ន្ធនឹងមូលបត្ររដ្ឋ លើកលែងតែរដ្ឋមន្ត្រីបានផ្ទេរ សិទ្ធិអំណាចជាលាយលក្ខណ៍អក្សរទៅឱ្យស្ថាប័នរដ្ឋដទៃទៀត។

គ-ដូចមានចែងក្នុងមាត្រា ២៣ នៃច្បាប់ធនាគារជាតិ រាល់ការងារបច្ចេកទេស និង ប្រតិបត្តិការទាក់ទងនឹងមូលបត្ររដ្ឋ អាចអនុវត្តដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដោយមានការ ណែនាំពីរដ្ឋមន្ត្រី ដែលមានចែងនៅក្នុងអនុក្រឹត្យ លើកលែងតែមានចែងក្នុងច្បាប់ផ្សេង ទៀត។ ទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ត្រូវបង្កើតនូវនីតិវិធីដើម្បីបែងចែកឱ្យដាច់ ដោយឡែកពីគ្នានូវមុខងារប្រតិបត្តិការទាក់ទងនឹងមូលបត្ររដ្ឋ និង មុខងារគោលនយោបាយ រូបិយវត្ថុ។

ប្រសិនបើប្រធានស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាលណាមួយ ដែលគ្រប់គ្រងគណនី និងមូល និធិដទៃទៀត ដែលស្ថិតនៅក្រោមច្បាប់ផ្សេង ហើយមានបំណងបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋត្រូវ ធ្វើសំណើទៅរដ្ឋមន្ត្រីអំពីការបោះផ្សាយមូលបត្រនោះ។

អាជ្ញាធរខេត្ត-ក្រុង គ្រឹះស្ថានសាធារណៈ និងសហគ្រាសសាធារណៈមិនអាចបោះ- ផ្សាយសញ្ញាប័ណ្ណរដ្ឋ ដោយពុំមានការយល់ព្រមពីរដ្ឋមន្ត្រីជាមុននោះទេ។

មូលបត្ររដ្ឋអាចត្រូវបានបោះផ្សាយជារូបិយវត្ថុជាតិ ឬ ជារូបិយប័ណ្ណបរទេស។

មាត្រា ៤.-

ចំនួនទឹកប្រាក់សរុប នៃការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋសម្រាប់ឆ្នាំសារពើពន្ធនីមួយៗ ត្រូវ បានអនុម័តដោយរដ្ឋសភា។

នាយករដ្ឋមន្ត្រី ត្រូវធ្វើជូនរដ្ឋសភានូវចំនួនទឹកប្រាក់សរុបនៃមូលបត្ររដ្ឋដែលត្រូវបោះ- ផ្សាយ ដែលជាផ្នែកមួយនៃសេចក្តីព្រាងច្បាប់ហិរញ្ញវត្ថុសម្រាប់ការគ្រប់គ្រងប្រចាំឆ្នាំនីមួយៗ។

នាយករដ្ឋមន្ត្រី អាចធ្វើសំណើទៅរដ្ឋសភា ដើម្បីសុំការអនុម័តលើការបោះផ្សាយ មូលបត្ររដ្ឋបន្ថែមទៅលើចំនួនទឹកប្រាក់សរុប ដែលរដ្ឋសភាបានអនុម័តរួចហើយ។ ជាមួយ នឹងសំណើនេះ នាយករដ្ឋមន្ត្រីត្រូវផ្តល់នូវការពន្យល់ឱ្យបានច្បាស់លាស់នូវហេតុផលដ៏ចាំបាច់ នៃការបោះផ្សាយមូលបត្របន្ថែមនេះ។

មាត្រា ៥.-

មូលបត្ររដ្ឋ ត្រូវបានបោះផ្សាយលក់ជាសាធារណៈ នៅលើទីផ្សារក្នុងតម្លៃសមស្រប តាមវិសាលភាពដែលអាចធ្វើទៅបាន ព្រមទាំងផ្តល់ឱកាសស្មើភាពគ្នា ដល់សាធារណជន ក្នុងការចូលរួមទិញមូលបត្រទាំងនេះ។

រដ្ឋមន្ត្រីអាចសម្រេចលើការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋ តាមវិធីសាស្ត្រផ្សេងៗ ដើម្បីបម្រើ ផលប្រយោជន៍សាធារណៈ ដែលកំណត់ក្នុងអនុក្រឹត្យ។ ការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋរួមទាំង របៀបបោះផ្សាយ និង អត្រាការប្រាក់ត្រូវកំណត់ក្នុងអនុក្រឹត្យ។

មូលបត្ររដ្ឋត្រូវបានដាក់លក់ជាសាធារណៈ នៅទីផ្សារដំបូងដោយការដេញថ្លៃ។ នៅ ពេលដែលមានមូលបត្ររដ្ឋនៅសល់ពីការលក់ដោយការដេញថ្លៃ រដ្ឋមន្ត្រីអាចប្រើប្រាស់គណ- នីរាជរដ្ឋាភិបាល ដែលស្ថិតក្រោមការគ្រប់គ្រងរបស់ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ដើម្បីទិញ មូលបត្រទាំងនោះមកវិញតាមលក្ខខណ្ឌ និង រយៈពេលដូចដែលបានលក់ តាមរយៈការ ដេញថ្លៃ។

មាត្រា ៦.-

រាល់បញ្ហាទាក់ទងនឹងការគ្រប់គ្រងវិញ្ញាបនប័ត្រមូលបត្ររដ្ឋ ការចុះបញ្ជី និង ការ ទូទាត់សងប្រាក់ដើម និង ការប្រាក់នៃមូលបត្ររដ្ឋ ត្រូវកំណត់ក្នុងអនុក្រឹត្យ។

ជំពូកទី ៣

មូលនិធិគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋ

មាត្រា ៧.-

រាជរដ្ឋាភិបាលត្រូវបង្កើត **ម.គ.ម.រ.** ដើម្បីគ្រប់គ្រងការបោះផ្សាយ និង ការទូទាត់សង មូលបត្ររដ្ឋ ប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព និង បញ្ហាពាក់ព័ន្ធផ្សេងទៀត។

ម.គ.ម.រ. អាចធ្វើប្រតិបត្តិការ ក្រៅនីតិវិធីហិរញ្ញវត្ថុដែលកំណត់ដោយច្បាប់ស្តីអំពីប្រព័ន្ធ ហិរញ្ញវត្ថុ ដែលត្រូវបានប្រកាសឱ្យប្រើ ដោយព្រះរាជក្រមលេខ ០១ ន.ស. ចុះថ្ងៃទី ២៨ ខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៩៣។

មាត្រា ៨.-

រដ្ឋមន្ត្រីដាក់ឱ្យធ្វើប្រតិបត្តិការ និង គ្រប់គ្រង **ម.គ.ម.វ. ។**

រដ្ឋមន្ត្រីប្រគល់សិទ្ធិ ជូនទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដើម្បីដាក់ឱ្យធ្វើប្រតិបត្តិការ និង គ្រប់គ្រង **ម.គ.ម.វ. ។**

ក្នុងករណីមានការប្រគល់សិទ្ធិដូចមានចែងក្នុងកថាខណ្ឌទី ២ នៃមាត្រានេះ ទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ត្រូវធ្វើរបាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំ ជូនទៅរដ្ឋមន្ត្រីអំពីការទូទាត់លើគណនីរបស់ **ម.គ.ម.វ.** នៅមុនដំណាច់ខែកុម្ភៈនៃឆ្នាំសារពើពន្ធបន្ទាប់។ របាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំនេះ ត្រូវមានចំណុចដូចខាងក្រោម:

- របាយការណ៍ស្តីពីស្ថានភាពទូទៅ និង ការវិភាគលើ **ម.គ.ម.វ.**
- តារាងតុល្យការ
- របាយការណ៍ចំណូល-ចំណាយ
- របាយការណ៍លំហូរសាច់ប្រាក់ និង ឯកសារដើមផ្សេងៗ
- ឯកសារពាក់ព័ន្ធផ្សេងៗដែលទាក់ទងនឹងការទូទាត់លើគណនីរបស់

ម.គ.ម.វ. ។

បញ្ហាផ្សេងៗពាក់ព័ន្ធនឹងប្រតិបត្តិការ និង ការគ្រប់គ្រងនៃ **ម.គ.ម.វ.** ត្រូវកំណត់ដោយអនុក្រឹត្យ។

មាត្រា ៩.-

ប្រភពហិរញ្ញវត្ថុរបស់ **ម.គ.ម.វ.** អាចបានមកពីប្រភពចំណូលដូចខាងក្រោម :

- ចំណូលបានមកពីការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋ
- ចំណូលការប្រាក់ដែលបានពីគណនីប្រាក់បញ្ញើ និង មូលនិធិផ្សេងទៀត
- អតិរេកនៃការទូទាត់ប្រចាំឆ្នាំ
- វិភាគទានពីរាជរដ្ឋាភិបាល
- ចំណូលបានពីប្រតិបត្តិការផ្សេងៗរបស់ **ម.គ.ម.វ. ។**

ម.គ.ម.វ. ត្រូវបានប្រើប្រាស់ដើម្បីបំពេញគោលដៅដូចខាងក្រោម :

- ទូទាត់សងប្រាក់ដើម និងការប្រាក់នៃមូលបត្ររដ្ឋដែលបានបោះផ្សាយ

-ដាក់ទៅក្នុងគណនី និងក្នុងមូលនិធិផ្សេងៗនូវប្រាក់ចំណូលរបស់ ម.គ.ម.រ.

-ទូទាត់សងរាល់ចំណាយចាំបាច់នៃការគ្រប់គ្រង ម.គ.ម.រ.

-អាចទិញមូលបត្ររដ្ឋ និងសញ្ញាប័ណ្ណមហាជនផ្សេងៗ និងដាក់ប្រាក់បញ្ញើ
រយៈពេលខ្លី ឬ ផ្តល់ឥណទានរយៈពេលខ្លីទៅឱ្យគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុនានា។ រដ្ឋមន្ត្រីអាច
ចេញប្រកាសឱ្យប្រើប្រាស់សាច់ប្រាក់ ដែលនៅសល់ក្នុងគោលបំណងផ្សេងៗ។

មាត្រា ១០.-

រដ្ឋមន្ត្រីត្រូវធ្វើផែនការប្រតិបត្តិការរបស់ ម.គ.ម.រ. ហៅថា “ផែនការប្រតិបត្តិការ”
ដោយលើកមកពិចារណានូវតម្រូវការចាំបាច់ នៃការបោះផ្សាយមូលបត្ររដ្ឋសម្រាប់ឆ្នាំសារ-
ពើពន្ធបន្ទាប់។

រដ្ឋមន្ត្រីត្រូវដាក់ផែនការប្រតិបត្តិការនេះ ជូនទៅគណៈរដ្ឋមន្ត្រី ដើម្បីពិភាក្សា និង
សម្រេច។

ជំពូកទី ៤
ការត្រួតពិនិត្យ និងតួនាទីរបស់រដ្ឋក្នុង
មូលនិធិគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋ

មាត្រា ១១.-

អាជ្ញាធរសវនកម្មជាតិ អាចត្រួតពិនិត្យនូវរាល់បញ្ហា ទាក់ទងនឹងមូលបត្ររដ្ឋនានា
របស់ក្រសួង និងរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដែលត្រូវបានផ្ទេរសិទ្ធិដោយរដ្ឋមន្ត្រី ដោយ
អនុលោមតាមច្បាប់នេះ។

នាយកដ្ឋាន ឬ អង្គភាពទទួលបន្ទុកត្រួតពិនិត្យរបស់ក្រសួង និង ធនាគារជាតិនៃ
កម្ពុជា ត្រូវធ្វើការត្រួតពិនិត្យជាប្រចាំលើរតនាគារជាតិ និង នាយកដ្ឋានពាក់ព័ន្ធរបស់ខ្លួន
ដែលទទួលខុសត្រូវនូវរាល់បញ្ហាទាក់ទងនឹងមូលបត្ររដ្ឋ ទៅតាមការទទួលខុសត្រូវរៀងៗខ្លួន

ហើយត្រូវធ្វើរបាយការណ៍អំពីលទ្ធផលនៃការត្រួតពិនិត្យ ដើម្បីដាក់ជូនរដ្ឋមន្ត្រី និង ទេសាភិ-
បាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ពិនិត្យ និង ផ្តល់អនុសាសន៍។

មាត្រា ១២.-

គណៈកម្មាធិការចម្រុះសម្រាប់ការអភិវឌ្ឍន៍ទីផ្សារមូលបត្ររដ្ឋ អាចត្រូវបានបង្កើត
ឡើងដោយរាជរដ្ឋាភិបាល តាមសំណើរបស់រដ្ឋមន្ត្រីដើម្បីពិភាក្សា និង សម្រេចលើគោល-
នយោបាយសំខាន់ៗដែលទាក់ទងនឹងការអភិវឌ្ឍន៍ទីផ្សារមូលបត្ររដ្ឋ។

គណៈកម្មាធិការចម្រុះនេះត្រូវមានសមាសភាពដូចតទៅ៖

- រដ្ឋមន្ត្រី
- ទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា
- ប្រធានស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាលផ្សេងទៀតដែលពាក់ព័ន្ធ ប្រសិនបើមាន
- ជំនាញការមកពីផ្នែកឯកជន។

រដ្ឋមន្ត្រីអាចបង្កើតក្រុមការងារជំនាញ ដើម្បីសិក្សាពីវិធីសាស្ត្រ និង មធ្យោបាយ
សម្រាប់អភិវឌ្ឍន៍ទីផ្សារដំបូង និង ទីផ្សារបន្ទាប់នៃមូលបត្ររដ្ឋឱ្យបានឆាប់រហ័ស និង ប្រកប
ដោយប្រសិទ្ធភាព ព្រមទាំងផ្តល់អនុសាសន៍ជូនដល់រដ្ឋមន្ត្រី។

មាត្រា ១៣.-

បន្ទាប់ពីបានពិភាក្សា និង សម្រេចពីគណៈរដ្ឋមន្ត្រី នាយករដ្ឋមន្ត្រីត្រូវដាក់របាយ
ការណ៍ប្រចាំឆ្នាំ ស្តីពីប្រតិបត្តិការបំណុលសាធារណៈរបស់ក្រសួងក្នុងនោះ រួមមានព័ត៌មាន
ទាំងអស់ ដែលទាក់ទងនឹងបំណុលសាធារណៈសរុប បំណុលសាធារណៈសុទ្ធ ឥណ្ឌាប្រតិទាន
តារាងពេលវេលាសងប្រាក់ដើម និង ការប្រាក់ ព័ត៌មានម្ចាស់បំណុលសាធារណៈ ប្រតិបត្តិ-
ការរបស់ ម.គ.ម.រ. និង ផ្តល់សេចក្តីពន្យល់លើយុទ្ធសាស្ត្រហិរញ្ញប្បទាន សម្រាប់ឆ្នាំសារ-
ពើពន្ធបច្ចុប្បន្ន និង សម្រាប់ ៥ឆ្នាំ (ប្រាំឆ្នាំ) សារពើពន្ធបន្តបន្ទាប់ជូនទៅរដ្ឋសភា ។

មាត្រា ១៤.-

ក្នុងករណីចាំបាច់ដើម្បីឱ្យការបោះឆ្នោត និង ការគ្រប់គ្រងមូលបត្ររដ្ឋ ប្រព្រឹត្តទៅដោយភាពត្រឹមត្រូវ រដ្ឋមន្ត្រីអាចស្នើសុំប្រធានស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាលបង្ហាញនូវឯកសារពាក់ព័ន្ធផ្សេងៗ។

បន្ទាប់ពីទទួលបានការស្នើសុំឱ្យបង្ហាញនូវឯកសារពាក់ព័ន្ធ ដូចមានចែងក្នុងកថាខណ្ឌទី១ ប្រធានស្ថាប័នរដ្ឋបាលកណ្តាលពាក់ព័ន្ធ ត្រូវអនុវត្តតាមការស្នើសុំនោះ លើកលែងតែមានមូលហេតុពិសេសផ្សេងទៀត។

មាត្រា ១៥.-

រាជរដ្ឋាភិបាលមិនត្រូវបង្កើតកិច្ចសន្យា ឬ ការបញ្ជាណាមួយ ឬ ការដាក់ទ្រព្យសកម្មសាធារណៈ ឬ ធនធានផ្សេងៗ ដើម្បីធានាការបោះឆ្នោតមូលបត្ររដ្ឋឡើយ លើកលែងតែមានចែងក្នុងច្បាប់ផ្សេងទៀត។ ទ្រព្យសកម្មសាធារណៈ និងប្រាក់ចំណូលរបស់រដ្ឋ ត្រូវបានការពារពីការរឹបអូស និង ការហាមឃាត់ផ្សេងៗ។

សិទ្ធិប្តឹងទាមទារសំណងនូវចំនួនទឹកប្រាក់នៃមូលបត្ររដ្ឋត្រូវអនុវត្តក្នុងរយៈពេល ៥(ប្រាំ)ឆ្នាំចំពោះប្រាក់ដើម និង ២(ពីរ)ឆ្នាំ ចំពោះការប្រាក់គិតចាប់ពីកាលបរិច្ឆេទឥណ្ឌាប្រតិទាន។

**ជំពូកទី ៥
ទោសប្បញ្ញត្តិ**

មាត្រា ១៦.-

បុគ្គលដែលក្លែងមូលបត្ររដ្ឋ តាមរូបភាពណាក៏ដោយ ត្រូវផ្តន្ទាទោសតាមច្បាប់ជាធរមាន។

មាត្រា ១៧.-

បុគ្គល ឬ មន្ត្រី ដែលពាក់ព័ន្ធក្នុងការអនុវត្តដេញថ្លៃ ឬ ពាក់ព័ន្ធក្នុងកាតព្វកិច្ចផ្សេងទៀត ហើយមិនបានបំពេញត្រឹមត្រូវតាមការកំណត់របស់ច្បាប់នេះ ត្រូវទទួលទោសតាមច្បាប់ជាធរមាន។

ជំពូកទី ៦

អន្តរប្បញ្ញត្តិ

មាត្រា ១៨.-

ក្នុងករណីមូលបត្ររដ្ឋណាមួយ ដែលបានបោះផ្សាយហើយ មិនទាន់បានទូទាត់សង ដោយគិតត្រឹមថ្ងៃដែលច្បាប់នេះចូលជាធរមាន មូលបត្រទាំងនោះ ត្រូវតែទទួលបានការ ទូទាត់សងតាមគណនី និង នីតិវិធីដែលបានបោះផ្សាយ។

ជំពូកទី ៧

អវសានប្បញ្ញត្តិ

មាត្រា ១៩.-

បទប្បញ្ញត្តិទាំងឡាយណាដែលផ្ទុយនឹងច្បាប់នេះ ត្រូវទុកជានិរាករណ៍ ។

ធ្វើនៅព្រះបរមរាជវាំងរាជធានីភ្នំពេញថ្ងៃទី ១០ ខែ មករា ឆ្នាំ ២០០៧

ព្រះហស្តលេខា និងព្រះរាជលញ្ឆករ

នរោត្តម សីហមុនី

ពរល.០៧០១.០១៤

បានយកសេចក្តីក្រាបបង្គំទូលថ្វាយ
សូមឡាយព្រះហស្តលេខាព្រះមហាក្សត្រ

នាយករដ្ឋមន្ត្រី

ហត្ថលេខា

ហ៊ុន សែន

បានជម្រាបជូនសម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រី

ទេសរដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ

ហត្ថលេខា

គាត ឈន់

លេខ : ៣១ ច.ល

ដើម្បីចម្លងចែក

រាជធានីភ្នំពេញ, ថ្ងៃទី ១២ ខែ មករា ឆ្នាំ ២០០៧

អគ្គលេខាធិការអង្គការសហប្រជាជាតិ



ឃុន ជិនកេន